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امام حسين )ع(:
 »ما كس�انی هس�تيم كه علم 
قرآن و بيان آنچه در آن اس�ت، 
نزد ماست و آنچه در نزد ماست، 
نزد هي�چ  ي�ك از آفري�دگان 
خدا نيس�ت، زيرا م�ا محرم راز 

خداييم«.

)بحار الانوار، ج ۴۴ ص ۱۸۴ ح۱۱ (

نگاه احمد ميرعلايي به شعار »جهش توليد« در عرصه فرهنگ

مسئولان از آثاري كه در سينما توليد مي شود 
خجالت نمي كشند؟!

 مديرعامل پيش�ين بني�اد س�ينمايي فارابي معتقد 
اس�ت: صرف اينك�ه ما اث�ري را تحت تأثير ش�رايط 
ب�ازار و تقلي�د كوركوران�ه تولي�د ك�رده و عن�وان 
كنيم مردم اي�ن آثار را دوس�ت دارند، چن�دان كار 
شايس�ته و حرفه اي نيس�ت كه البته در آشفته بازار 
حض�ور مدي�ران گاه نالاي�ق و ورود برخ�ي دس�ت 
اندركاران نااهل آمار رو به افزايش آن بعيد نيس�ت!

سیداحمد میرعلايي تهیه كننده س��ینما و تلويزيون 
درباره ش��عار امس��ال كه رهبر معظم انقلاب با عنوان 
جهش تولید مط��رح كرده اند به س��ینماپرس گفت: 
هرگونه تخريب، بسیار ساده و در كمترين زمان صورت 
مي گیرد ولي بايد توجه داش��ت كه اص��لاح و هرگونه 
تغییر به س��مت بهبود به س��رعت صورت نمي گیرد و 
صبر و اس��تقامت مي طلبد كه در حال حاضر جز اين 

راهي نداريم. 
اين كارشناس فرهنگي س��پس با انتقاد از بي توجهي 
مس��ئولان و سیاس��تگذاران حوزه فرهنگ به مسئله 
مهم محتواي آثار س��ینمايي و تلويزيوني تصريح كرد: 
سیاستگذاران و برنامه ريزان، فرهنگ و هنر را به حال 

خود رها كرده اند. 
 ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي، كمیس��یون فرهنگي 
مجلس شوراي اسلامي، س��ازمان تبلیغات اسلامي و 
ساير دستگاه ها و نهادها كه وظیفه شان حمايت و تولید 
و نظارت در عرصه فرهنگ و هنر است بايد يكايك آثار 
سینمايي و تلويزيوني را به درستي رصد كنند، البته با 
دانش و بینش لازم كه ان شاء الله محروم از آن نباشند. 
آنها باي��د نقش خ��ود را در جهش تولی��د محصولات 
فرهنگي به درستي ايفا كنند و نگذارند حوزه فرهنگ و 

هنر بیش از پیش دچار ولنگاري شود. 
میرعلايي متذكر شد: تلويزيون به دلیل ارتباط مستقیم 
و انبوه با مردم و به دلیل آنكه در تمامي خانه هاست بايد 
چش��م و چراغ حوزه فرهنگ و هن��ر در عرصه تولید و 
عرضه باشد، پس از آن وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي 
كه هر دو بسیار مهم  هستند اما بعضي مواقع احساس 
مي ش��ود متأس��فانه كاملًا به حال خود رها ش��ده اند 
و مسئولان ش��ان تنها در پي ارائه آمار تعداد مخاطب 
هستند و  اي كاش در آن آمار اشاره كنند كه در مقابل 
اين صرف وقت از مردم و جذابیت ايجاد شده چه كالايي 

را به مخاطب ارائه كرده اند. 
وي افزود: ما بايد كاري كنیم كه اعتماد مردم نس��بت 
به س��ینما و تلويزيون بیش از اين سلب نشود. ما نبايد 
به تولیدات س��خیف و مبتذل س��ینمايي و تلويزيوني 

دامن بزنیم. 
براي بنده همیشه جاي س��ؤال بوده كه آيا مسئولان 
فرهنگي و دس��ت اندركاران تولی��د از برخي آثاري كه 
براي مردم به نمايش درمي آيد احساس خجالت، شرم 
و گناه نمي كنند؟ خود را مسئول نمي دانند؟ حقوق و 
بازگشت سرمايه اي كه دارند مباح است؟ آيا آنها ارزش 

جايي كه اشغال كرده اند را مي دانند؟
اين س��ینماگر در پايان اظهاراتش افزود: ما با توجه به 
اين زمینه ها و زيرساخت هاست كه بايد دنبال جهش 
تولید در س��ینما و تلويزيون برويم تا آثاري كه تولید 
مي كنیم موجبات ترويج اخلاق مداري باشند، البته اهل 
فن خیلي ظريف مي دانند دقت در محتوا در تلويزيون و 
سینما تاحدودي متفاوت است و جاي بسیار تأمل دارد. 
وي در بخش ديگري از اين گفت وگو پیشنهاد تشكیل 
تشكلي تحت عنوان كنترل كیفیت و استانداردسازي 
خصوصاً در رئوس مراكز فرهنگي و وزارت ارش��اد ارائه 
داد و گف��ت: مأمويت اي��ن مركز آنگونه كه مش��خص 
اس��ت بايد در ابتدا تبیین و آموزش استانداردس��ازي 
در محصولات و بعد مطالبه آن و پیش��گیري از پخش 

محصولات عاري از آن باشد. 
میرعلايي در پايان افزود: جايگاه س��ینما و تلويزيون 
در جهان ملتهب امروزي، سطح منطقه و كشور بسیار 
تأثیرگذار اس��ت و عدم توجه به اي��ن جايگاه رفیع كه 
هزينه هاي بالايي نظیر خون شهدا، انقلاب اسلامي و... 

را به خود اختصاص داده، گناهي نابخشودني است. 

بررس��ي ها نش��ان مي ده��د 
بخ��ش خصوص��ي بيش��تر 
علاقه مند به س��رمايه گذاري 
فيلم ه��اي  ب��ازار  در 
سينمايي اس��ت تا انيميشن

 

توسط انتشارات كتاب نيستان
اثري تازه از ابوالفضل زرويي نصرآباد 

منتشر مي شود
كتاب�ي ت�ازه از مرحوم 
ابوالفضل زرويي نصرآباد 
طنزپ�رداز  و  ش�اعر 
فقي�د كش�ورمان ب�ا 
عنوان »خرپژوهي« به 
زودي منتشر مي شود. 
به گزارش مهر، انتشارات 
كت��اب نیس��تان اث��ري 
تازه از مرح��وم ابوالفضل 
زرويي نصرآباد شاعر، طنزپرداز و روزنامه نگار را كه در آذر ماه 
سال 139۷ درگذشت، به زير چاپ برده است. اين اثر تازه كه با 
عنوان »خرپژوهي« منتشر مي شود، بخشي از پژوهش بلندي 
است كه مرحوم نصرآباد در سال هاي حیات آن را انجام داده و 
به بررسي حضور اين حیوان در ادبیات منظوم و منثور ايران 
پرداخته است. »خرپژوهي« با مقدمه اي از سیدمهدي شجاعي 
و با همكاري نسیم عرب امیري در دست تولید قرار گرفته است. 
شجاعي در بخش��ي از مقدمه بر اين كتاب به بازگويي خاطره 
ديدار خود با مرحوم زرويي پرداخته كه طي آن زرويي اشاره 
كرده كه اين پژوهش طي چند سال و در چند هزار صفحه به 
موضوع نحوه حضور حیوان »خر« در ادبیات، باورها، افسانه ها، 
قصه ها و مثل ه��ا در تمام��ي مناطق جهان پرداخته اس��ت. 
»خرپژوهي« در دو بخش ش��امل »حكايات و لطايف نظم« 
و »حكايات و لطايف نثر« تدوين ش��ده اس��ت و حجمي بالغ 
بر 2۷۰صفحه دارد. انتش��ارات كتاب نیستان پیش از اين نیز 
بسیاري از آثار طنز ابوالفضل زرويي از جمله »غلاغه به خونش 
نرسید«، »خاطرات حسنعلي خان موستوفي«، »حديث قند« 

و »ماه به روايت آه« را منتشر كرده است. 
........................................................................................................

 در قالب مجموعه »تاريخ ادبيات ايران
و قلمرو زبان فارسي« منتشر شد

نگاهي متفاوت به آنچه بر شعر فارسي 
گذشت

مجم�وع��ه »تاري�خ 
ادبي�ات اي�ران و قلمرو 
در  فارس�ي«  زب�ان 
چهار جلد ت�لاش دارد 
تا ب�ا نگاه�ي متفاوت و 
ف�ارغ از ديدگاه ه�اي 
س�نتي به جريان شعر 
فارس�ي در س�ده هاي 
بپ�ردازد.  مختل��ف 
جلد دوم و سوم از مجموعه »تاريخ ادبیات ايران و قلمرو زبان 
فارسي« به كوشش س��یدمهدي زرقاني از س��وي انتشارات 
فاطمي منتشر ش��د. مجموعه حاضر تلاش دارد تا با نگاهي 
ژانري، متفاوت با جريان و شیوه هاي سنتي رايج، تاريخ ادبیات 

در دوره هاي مختلف را مورد بررسي قرار دهد. 
در توضیح چرايي نگارش اين اثر آمده است: تدريس تاريخ ادبیات 
به شیوه هاي سنتي براي دانشجويان جاذبه اي ندارد و غفلت از 
»رويكرد ژانري« در میان محققان كشورمان امري آشكار است. 
كتاب حاضر در پاس��خ به اين دو نیاز نوشته ش��ده است؛ از يك 
طرف سعي دارد با تدوين طرحي تازه در مطالعات تاريخ ادبي بر 
جاذبه هاي اين درس بیفزايد و از طرف ديگر با رويكرد ژانري به 
تاريخ ادبیات ايران بپردازد. جلد نخست از مجموعه چهار جلدي 
اين كتاب، به بررسي وضعیت ژانرها از دوره باستان تا میانه قرن 
پنجم اختصاص��ي دارد و در جلدهاي بعدي، بررس��ي خود را تا 
دوره مش��روطه ادامه داده اس��ت.  كتاب »تاريخ ادبیات ايران و 
قلمرو زبان فارسي« بر اساس سر فصل هاي »درس تاريخ ادبیات 
ايران« تدوين شده است و مخاطبان اولیه آن دانشجويان دوره 

كارشناسي زبان و ادبیات فارسي هستند. 
........................................................................................................

 ترجمه فارسي دعاي ابوحمزه ثمالي 
با قرائت غلامعلي حدادعادل

حكمت ه�اي  و  ثمال�ي  ابوحم�زه  پرفي�ض  دع�اي 
ب�ه  و  انديش�ه  فرهنگس�راي  هم�ت  ب�ه  عل�وي 
مناس�بت م�اه مب�ارك رمض�ان تهي�ه ش�ده اس�ت. 
دعاي ابوحمزه ثمالي نیايش خاص بنده ب��ا پروردگار در ماه 
مبارك رمضان است كه از امام زين العابدين)ع( روايت شده و 
خواندن آن بر اساس روايات بسیار سفارش شده است، از اين 
رو فرهنگسراي انديشه با همكاري دفتر نشر فرهنگ اسلامي 
اقدام به تهیه و تولید ويدئو كلیپ ترجمه فارسي دعاي ابوحمزه 
ثمالي ك��رده و هر روز بخش هايي از اين دعا ب��ا نواي قرائت و 
تفسیر غلامعلي حدادعادل جهت بهره مندي عموم شهروندان 
در فضاي مجازي بارگذاري مي شود. اين برنامه در سراسر ماه 

رمضان ادامه خواهد داشت.   

مصطفي محمدي     دیده بان

مدير باسابقه س�يما در ميزگرد ش�فافيت مالي صداوسيما 
ضمن اش�اره به اينكه رقابت هاي ناس�الم، منف�ي و مخربي 
ميان ش�بكه هاي تلويزيون به وجود آمده اس�ت، مي گويد: 
نظام سرمايه داري بر برنامه هاي تلويزيون حاكم شده است. 
علي اصغر پورمحمدي قائم مقام معاون رئیس سازمان صداوسیما 
در امور س��یما در میزگردي تحت عنوان ش��فافیت مالي صدا و 
سیما كه به میزباني خبرگزاري تس��نیم برگزار شد، گفت: نظام 
س��رمايه داري بي رحم بر برنامه هاي تلويزيون حاكم شده است. 
رقابت هاي ناس��الم، منفي و مخربي میان شبكه ها به وجود آمده 
كه براي تلويزيون، سمّ مهلكي است. به همديگر نگاه مي كنند، 
من واقعاً الان از نرخ ها خبر ندارم اما آنچه شنیده ام نرخ ها خیلي 

بالا رفته است. 
هركس ه��م الان بخواهد اين نرخ ه��ا را تعديل كن��د يا جلوي 
پیشروي اش را بگیرد، نمي تواند. وي در مورد علت ايجاد چنین 
رويه هايي در صدا و س��یما اظهار داش��ت: وقتي كار به بیرون از 
س��ازمان صداوس��یما مي رود، پولش را بازرگاني و حامي مالي، 
فلان شركت، توسكا يا اپلیكیشني خاص مي دهد، نرخ ها به هم 
مي ريزد. جالب اس��ت كه به اين نكته اشاره كنم چندي پیش با 
مدير شبكه3)علي فروغي( جلسه داشتم، هنوز كرونا جدي نشده 
بود، ايشان گلايه كردند كه نرخ هاي شبكه نسیم ناعادلانه است و 
بالا رفته و باعث شده نرخ ها به هم بخورد. هفته بعد با مدير شبكه 
نسیم )محمد احساني( صحبت كردم از شبكه3 گلايه مي كرد كه 
نرخ ها را به هم زدند. اين مدير ارشد صدا و سیما خاطر نشان كرد: 
من ش��نیده ام يك منتقد در برنامه اي كه پیش از اين 8۰۰هزار 

تومان تا يك میلیون تومان دستمزد مي گرفت الان چند میلیون 
مي گیرد كه نقد كند. اين نرخ واقعي نیست! چرا به او چنین پولي 
دادند؟ چون مي گويند اگر اين پول را ندهیم او به ش��بكه رقیب 
مي رود. الان از ت��رس اينكه برود ما چه مي ش��ويم، اين اتفاقات 
مي افتد. متأسفانه يكي از اهدافشان اين بود كه آن شبكه رقیب 
زمین بخورد. پورمحم��دي در پايان تأكید ك��رد: همه چیز پول 
نیست، به هر حال بايد اينها راضي و اغنا بشوند و البته تفاوتي هم 
بین چهره هاي مش��هور و ابرچهره ها با افراد عادي وجود دارد اما 
به هر حال يك حد و مرزي بايد رعايت شود. متأسفانه شنیده ام 
خیلي از شركت هاي وابسته به سازمان صداوسیما وضعیت مالي 
خوبي ندارند. من اعتقاد دارم يا بايد شركت نداشته باشیم يا بايد 
اقتصادي باش��یم. از طرفي ديگر رابطه دولت ب��ا تلويزيون هنوز 
خوب نیست و ما در دوران هاي مختلف مشكلات اقتصادي و مالي 
زيادي داشتیم و كماكان هم ادامه دارد، البته الان بیشتر هم شده 

است. بايد هزينه هاي تلويزيون به صورت واقعي ديده شود. 

علي اصغر پورمحمدي قائم مقام معاون رئيس صداوسيما:

نظام سرمايه داري بر برنامه هاي تلويزيون حاكم شده است!    کتاب

ني�از ام�روز تلويزي�ون م�ا تولي�د س�ريال هايي اس�ت كه 
م�ردم خيل�ي راح�ت و ملم�وس ب�ا آن ارتب�اط بگيرن�د، 
يعن�ي فاصله گ�ذاري بي�ن م�ردم و س�وژه ها نش�ود. 
علیرضا افخمي كارگردان با بیان اين مطل��ب به »جوان« گفت: 
تلويزيون در همه دوره ها به سريال سازي ادامه داده و شايد ايران 
جزو معدود كشورهاي دنیا باشد كه صنعت سريال سازي هم دارد 
ولي بايد افقي طراحي كنیم كه در سريال س��ازي رشد كنیم نه 
اينكه درجا بزنیم. افخمي ادامه داد: رشد در سريال سازي در گرو 
داس��تان پردازي درباره چالش هاي واقعي جامعه و كشور است. 
بايد در س��اختارهاي بصري زيبا و جذاب، داس��تان پردازي هاي 
مردمي را انجام داد و شرايطي را فراهم كرد كه سريال ها از مردم 
بگويند. كارگردان »او يك فرشته بود« و »زيرزمین« افزود: زماني 
بود كه سريال هاي رمضاني خیابان ها را خلوت مي كرد چون افراد 
باتجربه و صاحب صلاحیت سريال س��از بودند و سعي مي كردند 
چه در س��اختار طنز و چه در س��اختار ملودرام به بازتاب زندگي 

مردم بپردازند. افخمي خاطرنشان كرد: همین حالا هم جسته و 
گريخته سريال هايي تولید مي شود كه با تمركز بر زندگي واقعي 
مردم داس��تان پردازي كرده و جلب مخاط��ب مي كنند ولي نیاز 
داريم كه خیلي بی��ش از اينها بر س��ريال هاي مردم نهاد تمركز 
كنیم. سريال س��ازي نیاز به نگاه جامع و دقیق دارد و نويسنده و 
كارگردان بايد اشراف زيادي بر س��وژه و جامعه و چالش هاي آن 
داشته باشند. اين كارگردان افزود: بايد سريال هايي ساخته شود 
متكي بر اتفاقاتي كه مردم هر روز با آن ارتباط دارند و در محیط 
خود حس شان مي كنند و ملموس درك شان كرده اند و نه اينكه 
همه چیز را در فضايي گل و بلبلي ترسیم كنیم، چون بیننده هیچ 
تمايلي به ديدن دروغ ندارد. كارگردان »پنجمین خورش��ید« و 
»پرستاران« با اشاره به تعارفاتي كه در برخي سريال ها رسوخ كرده 
است، عنوان كرد: اين خوب نیست كه در برابر همه اقشار و صنوف 
گرفتار تعارف و نوعي مسامحه شده ايم و عین اتفاقات و مشكلات 
را بازتاب نمي دهیم و به  جايش فضايي تخیلي ايجاد مي كنیم. بايد 
بجا نقد و بجا هم از كارهاي درست، حمايت كرد. اين كارگردان 
59 ساله درباره چگونگي بالا بردن كیفیت محصولات تلويزيوني 
در كوتاه مدت گفت: بالاخره خبر را كه مخاطبان از رس��انه هاي 
ديگر هم مي بینند و مي شنوند و رسانه ملي از ديرباز با محصولات 
سرگرم كننده اي مثل سريال ها و برنامه هايش بحث برانگیز بوده 
است و الان هم اگر بخواهیم رش��د مخاطب را شاهد باشیم، بايد 
بر ارتقاي سريال هاي داستان گوي خوش ريتم و خوش پرداخت 
تمركز كنیم و تولیداتشان را بالا ببريم، وگرنه طولي نخواهد كشید 

كه قافیه را به ديگران خواهیم باخت. 

زخم ركود بر تن انيميشن حوزه
 تمركز مركز انيميشن حوزه هنري بر توليدات تلويزيوني تاك شو به جاي توليد پويانمايي 

موجب تضعيف و ركود توليد انيميشن در اين مركز شده است

   علي موحد 
ك�ه  هن�ري  ح�وزه  انيميش�ن  مرك�ز 
روزگاري جاي�گاه بالاي�ي در انيميش�ن 
كشور داش�ت و تربيت كننده بس�ياري از 
اس�تعداد هاي جوان كش�ور در اين زمينه 
بود، دوران رك�ود خود را س�پري مي كند.

مركز مطالعات و تولیدات انیمیشن حوزه هنري 
سازمان تبلیغات اس��لامي در زمینه تولیدات 
پويانمايي و تحقیقات در اين زمینه مأموريت 
دارد. اين مركز در س��ال 85 تاس��یس ش��د و 
تاكنون دو ويژگي را مي ت��وان در فعالیت هاي 

آن مشاهده كرد:
1. كش��ف و پرورش اس��تعداد هاي پويانمايي 

كشور
2. تولید پويانمايي هاي سريالي 

از جمله پويانمايي هاي موفق و جريان ساز تولید 
شده در مركز انیمیشن حوزه هنري مي توان به 
سريال »شكرستان« اشاره كرد كه در بازار هاي 
خارجي موفقیت هايي به دست آورد. چهار سال 
پیش بود كه ش��اهد تغییراتي در مديريت اين 
مجموعه هنري بوديم و س��ید مسعود صفوي 
پس از 1۰س��ال جاي خود را به احس��ان كاوه 
داد. همزمان با اين تغییرات واژه تلويزيون نیز 
به عنوان اين مركز اضافه شد و حالا بايد آن را 
به عنوان مركز مطالعات و تولیدات انیمیشن و 

تلويزيون حوزه هنري مي شناختیم. 
اي��ن تغیی��رات مح��دود ب��ه عنوان نش��د و 
مجموعه ه��اي تلويزيون��ي مختلفي توس��ط 
اين مركز تولی��د گرديد؛ مجموع��ه هايي كه 
محور فعالیت آنها بیش��تر نوجوانان بودند و از 
شبكه هاي مختلف صدا و سیما پخش شدند و 

نسبتي هم با پويانمايي نداشتند. 
برخي از اين آثار نتوانس��تند جاي��ي در میان 
مخاطبان باز كنند مانند »ف��از«. اما در مقابل 
فاز آثاري بودند كه به دلیل استقبال مخاطب 
از آنان فصل هاي بعدي ش��ان نیز تولید ش��د 
مانند اقیان��وس آرام. از ديگ��ر مجموعه هاي 
تولید شده توس��ط حوزه، آيتم كوتاه هنربین 
بود كه به بررس��ي آخرين اخبار و رويداد هاي 
حوزه هنر مي پرداخت. همه اين موارد نش��ان 
از توان تولیدي مناسب و همچنین توانمندي 
مديريت آن در تولید برنامه هاي تلويزيوني دارد 
اما با گذشت زمان ش��اهد تكرار اين تولیدات 
تلويزيوني و كمبود تولید محصولات پويانمايي 

بوديم. گويي از يادمان رفته كه روزگاري حوزه 
هنري از پیشتازان عرصه پويانمايي بود!

   تمركز بر توليدات تلويزيوني 
اين امر تا جايي ادامه يافت كه امروزه با وجود 
گذش��ت چهار س��ال از تغییر مدير عامل اين 
مركز كمترين میزان فعالیت هاي انیمیش��ني 
در مقايس��ه با گذش��ته آن به چشم مي خورد 
و بررس��ي دقیق ت��ر فعالیت اين مركز نش��ان 
مي دهد كه ظاهراً تمركز اصلي مركز بر تولیدات 
تلويزيوني است كه نسبتي با پويانمايي! ندارد، 
اين در حالي اس��ت كه تا پی��ش از اين مركز 
انیمیشن حوزه هنري در كنار مركز صبای صدا 
و سیما دو قطب اصلي و پیشرو هنر پويانمايي 
كشور بودند كه حضور جدي و فعالانه در اين 

عرصه داشتند.
حال اين سؤال مطرح مي شود كه چرا اين مركز 
كه روزگاري جايگاه بالايي در انیمیشن كشور 
داشت و تربیت كننده بسیاري از استعداد هاي 
جوان كشور در اين زمینه بود، بايد دچار كاستي 
جايگاه گردد؟ ش��ايد س��كوت جامعه هنري 
انیمیشن و نخبگان اين هنر بومي، از علل اصلي 

ادامه يافتن اين وضعیت باشد. 
هر چند بايد جانب انصاف را در نقد اين مجموعه 
نگه داشت و اين را نیز در نظر داشت كه هنوز 
بخش تولیدات كوتاه در مركز انیمیشن حوزه 
فعال بوده و موفقیت هاي بسیار چشمگیري نیز 

به دست آورده است. 
از جمله اين موفقیت ها تولید انیمیشن كوتاه 
آقاي گوزن توس��ط س��یدمجتبي موسوي از 

استعداد هاي جوان كشورمان است. 
مدير عامل مركز انیمیش��ن و تلويزيون حوزه 
هنري اخیراً طي مصاحب��ه اي به فعالیت هاي 
اين مركز در سال 98 اشاره كرده است. مطالعه 
اين مطلب اين ادعا را تأيید مي كند كه نسبت 
تولیدات تلويزيوني به انیمیش��ني مانند فیل 

و فنجان اس��ت. در اي��ن مصاحبه ب��ه پنج اثر 
سینمايي يا سريالي پويانمايي اشاره شده است 
كه بررسي ها نشان مي دهد تنها يكي از آنها به 
مرحله نهايي رسیده و ديگري در مرحله دوبلاژ 
اس��ت، يعني در واقع از مواردي كه اشاره شد 
پس از چهار سال، تنها يك س��ینمايي و يك 
سريال انیمیشن )دو بعدي( جامه عمل بر تن 
خويش كرده اند و دو م��ورد مذكور عبارتند از 
انیمیشن سینمايي لوپتو كه هنوز اكران نشده 
و س��ريال انیمیش��ن )دو بعدي( الاغك. بقیه 
موارد به گفته مدير عامل در مرحله پیش تولید، 
فراخوان مجري طرح، مذاكرات براي مشاركت 

و سرمايه گذاري است. 
    راه دشوار اسپانسريابي 

درباره چراي��ي وضعیت تولی��دات پويانمايي 
حوزه هنري بايد دلیل اصلي را در اشتغال مركز 
انیمیشن حوزه هنري در ساير فعالیت هايي كه 
در مصاحبه نیز مورد اشاره قرار گرفته پیدا كرد؛ 
امري ك��ه از نظر مدير عام��ل مركز مهم ترين 
اتفاق در س��ال 98 براي مركز انیمیشن حوزه 
هنري بود. بررسي اين موضوع نشان مي دهد 
نگاه مديريتي حاكم بر مركز انیمیش��ن حوزه 
هنري به ايده يافتن سرمايه گذار براي تولیدات 

انیمیشن علاقه مند است. 
اين حقیقت كه در كشورمان بخش خصوصي 
تمايل چنداني نسبت به س��رمايه گذاري در 
حوزه انیمیشن ندارد را مي توان با يك بررسي 
ساده در تولیدات بزرگ انیمیشن صورت گرفته 

به راحتي مشاهده كرد. 
تقريباً بیشتر اين كار ها توسط نهاد هاي دولتي 
يا حاكمیتي ساخته ش��ده يا توسط آنها مورد 

حمايت چشمگیر قرار گرفته اند. 
همچنی��ن بررس��ي ها نش��ان مي دهد بخش 
خصوصي بیشتر علاقه مند به سرمايه گذاري در 
بازار فیلم هاي سینمايي است تا انیمیشن! با اين 
وجود مركز انیمیشن حوزه هنري اصرار دارد تا 
رويازي را مهم ترين فعالیت مركز انیمیش��ن 

حوزه تلقي كند. 
در شرايطي كه تاريخ انیمیشن كشورمان چنین 
چیزي را نشان نمي دهد، يعني به جاي برگزاري 
رويداد ها بايد به تقويت جريان تولیدي اهمیت 
داد. در شرايطي كه حجم سفارشات انیمیشني 
در كشور به اندازه اي نیست كه بتواند نیاز شغلي 
جامعه هنري انیمیش��ن را تأمین كند به نظر 
مي رسد برگزاري رويداد ها و اختصاص بودجه 

به آنها توجیه زيادي ندارد. 
پوشیده نیست كه اگر بر فرض در جريان اين 
رويداد ها س��رمايه گذار پیدا شود باز هم مدت 
زمان زيادي لازم اس��ت تا تیم تولیدي بتواند 
به توافق دست يابد و اقدام به تولید اثر كند تا 
در نهايت چند شغل در انیمیشن كشور ايجاد 
شود. انیمیشن لوپتو از ابتداي مديريت جديد 
به  مركز انیمیشن حوزه در دست ساخت قرار 

گرفت و تا امروز نتوانسته است اكران شود! 
در نهايت بايد از سر دلس��وزي به حوزه هنري 
گفت تا دير نشده طرحي نو براي ترمیم نقايص 
در مركز انیمیش��ن انقلاب اس��لامي دراندازد 
تا از اين رهیافت بخش��ي از مشكلات جامعه 

انیمیشن نیز مرتفع گردد.

گفت وگوي »جوان« با عليرضا افخمي، كارگردان

 اگر كيفيت سريال ها ارتقا، نيابد قافيه را می بازيم 
»كاش برگردي«  اثر جديد 

نويسنده كتاب »يادت باشد«
زندگينامه ش�هيد مدافع حرم زكريا ش�يري با عنوان »كاش 
برگ�ردي« مادرانه تري�ن كت�اب مدافعان ح�رم، جديد ترين 
اثر نويس�نده كت�اب پرف�روش »يادت باش�د« اس�ت كه به 
زودي توس�ط انتش�ارات ش�هيد كاظمي روانه بازار مي شود. 

كتاب زندگینامه ش��هید مداف��ع حرم زكريا ش��یري با عنوان 
»كاش برگردي« روايتي ناب و تازه از ش��هداي مظلوم دفاع از 
حرم عقیله بني هاش��م حضرت زينب كبراست. نويسنده اين 
كتاب كه قبلًا با كتاب »يادت باشد« نگاهي عاشقانه به زندگي 
مدافعان حرم داشته اس��ت اين بار در كتاب »كاش برگردي« 
در نگاهي تازه، داستان زندگي يكي از شهداي مدافع حرم را از 
زبان مادر شهید به روايت مي نشیند و در صفحات مختلف نكات 
تربیتي يك زندگي س��اده را با روايتي داستاني و جذاب تقديم 

خوانندگان مي كند. 
»كاش برگ��ردي« مي تواند پاس��خي هنرمندانه به بس��یاري از 
سؤالات در زمینه نحوه تربیت نسل غیور مدافعان حرم باشد. اين 
اثر به زودي توسط انتشارات ش��هیدكاظمي همزمان با نیمه ماه 
مبارك رمضان و جشن فرخنده میلاد با سعادت كريم اهل بیت 

امام حسن مجتبي)ع( چاپ و روانه بازار نشر مي شود. 


